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Javaslatok, kezdeményezések 
a színvonalasabb munkáért 

Hegtartották a szegedi úttörők parlamentjét 
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Nagyobb kenyér 
Üllésiek és forráskútiak „házassága" 

Tanácskozik az ű t tö röpar iament 

Közel JS ezer szegedi ú t -
törő és kisdobos képvisele-
tében 37 úttörőcsapat 233 út-
törője és kisdobosa gyűlt 
össze tegnap, szerdán reggel 
a Tisza-szálló koncert termé-
ben a Szeged városi úttörő-
parlamentre. Harsonák fel-
h ívó jelére egyenruhás úttö-
rők hozták be a zászlót, 
m a j d a Himnusz elhangzá-
sa u tán az if júvezetők és 
KISZ-tagok képviselője üd-
vözölte a legif jabbak vá-
rosi par lament jé t . Ecsedi 
Gézáné, a forradalmi m u n -
kásmozgalom veteránia a 
városi elnökség tiszteletbeli 
tagi a emlékezett 55 évvel 
ezelőtti munkásmozgalomra, 
az egykori harcokra nehéz-
ségekre. Szólt arról, hogy 
harcuk nem volt hiábavaló, 
mai eredményeink bizonyít-
ják, igazolják küzdelmeik 
helyességét. Csupa úttörő 
foglalt helyet a par lament 
elnökségében. Deák Ágnes, 
a 2122. számú Szilágyi Er-
zsébet úttörőcsapat küldötte, 
a városi ú t törőpar lament el-
nöke üdvözölte a küldöt te-
ket és a részt vevő vendé-
geket, köztük dr. Ozvald Im-
i é t a Szeged városi pár tbi -
zottság t i tkárát . Oláh Mik-
lóst. a megyei pártbizottság 
munkatársá t Templom Jó_ 
zsefnét, a Magyar Üttö-ők 
Országos Szövetsége szakbi-
zottság-vezet "jét Baló Ilo-
nát, a KISZ Szeged városi 
b izo ' t ' ágának első t i tkárát 
Padár Lászlónét. a Csongrád 
megvei úttörőelnökség el-
nökét és Forgó P á l t a Sze-
ged városi tanács műve 'ő-
désügyi osztályának vezető-
j é t 

Borbola István, a városi 
úttörőelnökség elnöke tar tot t 
vi taindító előadást a dél-
előtti plenáris ülésen. Emlé-
keztetett az ú t törőpar lament 
feladataira, az előző út töró-
par lnment összehívása óta 
eltelt két esztendő eredmé-
nyeire. és szólt a iövő fel-
aöatair 1. A plenáris ülés 
után az út törónar lament 
kü 'döt 'e i hat munkacsoport-
ban vitatták meg az úttörő-
élet különböző t e r ü l e t e i n k 
eredményeit és feladatait . 
Külön munkacsoport foglal-
kozott a Törvényünk tettek-
ben: Vidámság, iáték. szóra-
kozás: Úttörőéletünk a lakó-
területen; Ültörőnvár; Úttö-
rőéletünk az iskolában és a 
Felkészülés a kisdobosígé-
retre, az úttörő-fogadalom-
ra, a KtS7-tagságra című 
témakörökkel. 

Délután ismét plenáris 
üléssel folytat ta m u n k á j á t a 
városi ú t tö rőpar lament A 
munkacsoportok képviselői 
beszámoltak a délelőtti t a -
nácskozások legfontosabb 
problémáiról, eredményeiről, 
a javaslatokról. Az úttörők 
vitáját nagy felelősség, ko-
molyság és hozzáértés jel-
lemezte. Kritikusan értékel-
tek salát, az elmúlt két év-
ben végzett úttörömunkáju-
kat. felelősen szóltak elkév-
zeléseikről. okos javaslatok-
kal és újszerű kezdeménye-
zésekkel rukkoltak elő. A 
munkabizottságok legfonto-
sabb javaslatai t Üzenetben 
fogalmazták m*g. E doku-
men tum tartalmazza a sze-
gedi úttörők elmúlt kétévi 
munká iénak krit ikus elem-
zését és értékeléséi, fe lvá-
zolja az úttörők elképzelé-
seit, sa iá t munká juk színvo-
nalasabbá téte 'ének lehe 'ő-
ségeit és felsorakoztat ja kí-
vánságaikat is. Fölve'eVék 
többek között, hogv zsúfol-
tak a szegedi isko'ák. nincs 
megfelelő úttörőszoba az ösz-
sz'jöve^elek. foglal kozá-ok 
lebonyolítására. Égetően 
szüksé-es eav minden igényt 
kielégítő úttörőház fele íté-
se a városban, mely közel 
13 ezer út törő és kisdobos 
mozga'mi munká j ának le-
hetne szervező. irányi* "> k "z_ 
oontia. Ugyancsak elenged-
hetetlenül szükséges egy. a 
városi úttörőelnökség fe l -
ügyelete alatt miV'ödő úttö-
rőtábor létrehozása h a z ' n k 
valamely hegyes vidékén, 
ahol vál tótábomkkal S~eged 
több ezer út törője pihenhet-
ne. szórakozhatna nyaranta . 
Kevés a svortpálva, a lát-
szótér. hiányoznak nváron 
az uszodák, télen a jégpá-
lyák. Az ú t ' ö r - k és H s J o -
bosov kulturál is igényét iel-
7i. h"gv javaslatok szület-
tek általános iskolaj mozi-
berlet-akciókra és gyermek-
s-i^házi előadások gyako-
ribb szervezésére. Szüksé-
ges a müiiel 'dési ot thonok-
ban létrehozni a „16 éven 
aluliak klubiát", ahol a f ia-
talok kul 'ú rá l t körülmények 
között szórakozhatnak. ta-
nulhatnak. olvashatnak 
Ugyancsak megszívlelendő 
javaslat, hogy a város több 
pont ján olyan K R E S Z - p á l y á -
kat kellene teremteni, ahol 
a közlekedési szabályokat a 
valódihoz hasonló körülmé-
nyek között sa já t í tha tnák el 
&Í úttörők. 

Aes S. S á n d o r fe lvéte le 

Á vitát és az egész par-
lamenti munká t a jó hangu-
lat jellemezte. Megfontolt 
vélemények, ésszerű javas-
latok hangzottak el, a kü l -
döttek őszintén és bátran 
fel tár ták a hiányosságokat 
és felelősen fogalmazták 
meg kéréseiket. A munkabi -
zottságok javaslatainak el-
hangzása után Szeged város 
vezetői válaszoltak az el-
hangzott kérdésekre, s ígé-
retet tettek, hogy a jövő-
ben megteremtik az ú j út -
törőház, váltótábor a 
KRESZ, és sportpálváv léte-
sítésének anyagi lehetősége-
i t Ezután a Szeged városi 
út töröparlament elfogadta 
Üz-metét. majd megválasz-
tották azt a 28 küldöttet, 
akik Szeged úttörőit és kis-
dobosait képviselik a no-
vember 3-án megrendezés-
re kerülő megyei út törőpar-
lamenten. 

Borbola István zárszava 
után pergő dobszó k'xéreté-
ben vonultak ki a zászlóvi-
vők, és pattogó út törőda-
lok és indulók hangjaival 
fejeződött be Szeged úttö-
rőinek 1974. évi par lament-
je. A főpróba biztatóan si-
került , a sz-gedi úttörők él-
tek demokrat ikus jogaikkal 
és kötelességeikkel, méltó-
ak ar ra a biz->lomra. hogy 
november 23. és 28-a között 
Szeged város iogadja az V 
o r " á ° o s út törőparlament 
küldötteit . 

Ki ne emlékeznék a r ra az 
esztendőkre, amikor lapunk-
ban is többször és rendsze-
resen szóvá tettük, hogy az 
üllési szövetkezetek gazdál-
kodása nem sikerült a leg-
fényesebben. Különösen a 
Kossuth Tsz ju t ta t ta ba jba a 
közös szekerét, volt olyan 
időszak, amikor minden fo-
rintból nyolcvan fillért az 
ál lam dotált. 

Aztán élve az adottságok-
kal. a reális lehetőségekkel, 
a Kossuth Tsz. csatlakozott a 
forráskút i Haladás Tsz-hez, 
s az eltelt rövid idő alat t bi-
zonyságát adta Üllés lakos-
sága is, hogy nem a nagy-
üzemi szerkezetben van a 
hiba, ha nem mennek jól 
a dolgok, hanem esetleg a 
vezetésben, vagy máshol. Az 
elmúlt napokban részköz-
gyűléseken döntött arról For-
ráskút és Üllés tagsága, 
hogy már ez év őszétől kezd-
ve, a korábban önállóan gaz-
dálkodó üllési Árpád Tsz-, 
szel karöltve teremti meg 
szocialista nagyüzemét a két 
község határában. Az elért 
eredmények további javí-
tására, létbiztonságára sza-
vazott a. tagság. A részköz-
gyűléseket kisgyűlések előz-
ték meg, rengeteg energia, 
este, győzködés, de min-
denképpen megérte, hiszen a 
gondolat megszületésétől a 
tettig, tisztességesen végig-
já r ták az utat a két falu ve-
zetői és lakói. 

A részközgyűlések han -
gulatára jellemzésként idéz-
zük La jkó Ferenc megálla-
pí tását ; — erre az egyesü-
lésre három-négy éve szük-
ség lett yolna, de sajnos a 
vezetés nem értet te meg. 

Nézzük részletesebben. 
Nemcsak a mezőgazdasági 
nagyüzemek megalakítasa, 
s az eltelt időszak bizonyí-
totta, hogy a Szeged környé-
ki homokföldeken is egyet-
len já rha tó út a biztos nagy-
üzem, de nap ja ink is sür-
getően parancsolják, hogy 
csak a tőke, terület, szellemi 
koncentráció virágoztathat fel 
egy-egy üzemet. Igazán fe j -
lődőképes gazdaságok csak 
azok lehetnek, ahol a kon-
centráció volumenében is 
számottevő, amely alkalmas 
a vállalatszerű gazdálkodás-
ra, a termelés modern irá-
nyú fejlesztésére, ahol le-
hetőseg van az ipari és me-
zőgazdasági forradalom leg-
ú jabb vívmányainak alkal-
mazására, honosítására. 

Nem kell mélyreható köz-
gazdasági tervezés, számít-
gatás, elég csak a forráskúti 
Haladás, és az üllési Kos-
suth Tsz korábbi egyesülé-
sének példája, és kész a bi-
zonyíték. Az üllési Árpád Tsz 
fejlődésének gá t ja volt a kis 
terület, a fejlesztési alapok, a 
pénzeszközök csekélysége, a 
hagyományosan fenntar tot t 
termelesi forma, a kevés esz-
közellátottság és az alacsony 
technikai termelési színvo-
nal. A számok mindent ki-
fejeznek. Az egyesülés után 
Forráskút és Üllés ha tá rá -
ban olyan homoki nagyüzem 
született, olyan tőkekoncent-
ráció, amely évente 30—35 
millió forintos fejlesztést 
tesz lehetővé, 3—1 milliót 
fordí thatnak forgóeszközök-

re. És könnyen megvalósít-
ható, 3—7 százalékos ter-
melési értéknövekedés. Ed-
dig is sok j ó hír kelt meg-
alapozottan szárnyra a for-
ráskúti mintamodellról, s a 
jövő további nagy ígéret, 
nagy lehetőség bölcsője. 

Egyesülés után a Haladás 
Tsz - összes területe 7 ezer 
736 hektár , amiből 4 ezer 
714 hektár a szántó. Össze-
sen 597 hektáron díszlik 
szőlő, termőgyümölcsös pe-
dig 364 hektáron. Nem ke-
vesebb, rrtirit 1126 szövet-
kezeti tag, aktív kereső 
megélhetéséről • gondoskodik 
a mammutüzem, a nyugdí-
jasok és alkalmazottak szá-
mát is tekintve, 1787 dol-
gozót tar t nyilván. Az egye-
süléssel növekedett az álló-
eszközök bru t tó értéke, ami 
123 millió 219 ezer forint . 
Harmincmil l ió forintos for-
góalappal, 24 millió forintos 
fejlesztési alappal és mint -
egy 6 és fél millió forintos 
biztonsági alappal rendel-
kezik a homoki gazdaközös-
ség. Két kerüle t re ; forrás-
kúti és üllési kerület tago-
lódik a gazdaság, de a ke-
rületektől függetlenül ága-
zati rendszerben dolgozik a 
kertészet, valamint a szőlő-
es gyümölcstermelő ágazat. 
Forráskúton két üzemegység, 
Üllésen pedig három üzem-
egység dolgozik. A már jól 
bevált, gépesített, zárt ter-
melési rendszereket tovább-
fejlesztik, a volt Árpád Tsz, 
vagyis a harmadik üzem-
egység területén. A felsza-
baduló élő munkaerőt , a még 
nem gépesíthető, de munka-

igényes kultúrákhoz, fű -
szerpaprika, cseresznyepap-
rika, paradicsom- és pr i -
tamin papr ika termesztésé-
hez csoportosítják. Megfe-
lelően gondoskodnak az egész 
terület talajerő-ellátottságá-
ról. 

Ü j beruházásokra, gépesí-
tésekre kerül sor, amiből 
természetesen a volt Árpád 
Tsz m a j o r j a sem maradha t 
ki. A közeljövőben csővá-
zas raktár t , 120 vagonos 
hűtőt, százvagonos manipu-
lálót és több kukoricagórét 
építenek. NA zártrendszerű 
burgonyatermesztés és a 
zöldségprogram további fe j -
lesztése megköveteli, hogy az 
Árpád Tsz ma jo r j ában ku-
tat fú r j anak , víztározót épít-
senek és már jövőre meg-
kezdődik száz hektáron a 
szőlőtelepítés is a karahomo-
ki részen. 

Minden tervet, reális el-
képzelést nem sorolhatunk 
fel. Tény viszont, hogy az 
ú j támogatási rendszerek 
csak ott hasznosulnak, s oda 
jut leginkább az állami se-
gítség, pénz, ahol az ered-
ményesség, a jövedelmezőség 
adott. Ezután inkább oda-
ad juk á pénzt, ahol megté-
rül. Az is igaz, az egyesülés 
után nem lesz könnyű, kü-
lönösen az első hetek, hó-
napok halmoznak fel ren-
geteg gondot, megoldásra vá-
ró problémát. Mégis egyér-
telmű a siker, az előkészí-
téstől a vezetöségválasztásig, 
jó munká t végeztek a for-
ráskúti, üllési szövetkezetiek, 
jövőjüket építették. 

Sz. Lukács Imre 

Megyénk 
a harmadik 

Tanácskozás a szarvasmarha-tenyésztésről 

Terv a vásárhelyi 
városközpont rendezésére 

Tegnap, szerdán ülést tar-
tott a vásárhelyi városi ta-
nács végrehaj tó bizottsága. 
A testület megvitatta, s el-
fogadta az útfelúj í tásokról 
szóló előterjesztést. Mivel a 
város út ja i igen • rossz álla-
potban vannak, a vb egyet-
értett a műszaki osztály 
javaslatával, és így 8,4 mil-
lió forint értékben — terven 
felül — jövőre további ut-
cákban ú j í t j ák ma jd fel, il-
letve javí t ják ki a burkola-
tot. Elfogadta a vb a város-
központ ú jonnan készülő 
részleges rendezési tervéhez 
szükséges programjavaslatot^ 

m a j d megbízták dr. Rbstás 
Istvánt, a megyei tanács vb 
tervosztályának .eddigi he-
lyettes vezetőjét a vásárhe-
lyi tanács vb terv- és mun-
kaügyi osztályának vezetésé-
vel. A végleges kinevezésről 
a tanács legközelebbi ülésén 
döntenek. 

A testület foglalkozott víz-
és pb-gázellátással, a javí-
tás, szolgáltatás hiányossá-
gaival, az egészségügyi el-
látás és népművelés nehéz-
ségeivel is, és a megoldandó 
kérdésekre határozatot hoz-
tak. 

A szarvasmarha-tenyésztés 
mostani helyzetét, a tenyész-
tés kedvező és gondot okozó 
tendenciáit vizsgálta tegnap 
délelőtti ülésén a megyei 
operatív bizottság, dr. Pá-
zzuk Is tvánnak, a megyei 
tanács elnökhelyettesének 
elnökletével. 

Ballabás Sándor, az állat-
tenyésztési felügyelőség igaz-
gatója, az operatív bizottság 
t i tkára előterjesztett össze-
foglalója szerint megyénk 
szarvasmarha-ál lománya to-
vább nőtt, 94 ezer 535-ről 97 
ezer 200-ra emelkedett egy 
év alatt. Legszembetűnőbb a 
növekedés a termelőszövet-
kezeti közös gazdaságokban. 
Minden számadatot összevet-
ve megállapítható, hogy me-
gyénk az országos rangsoro-
lásban a harmadik helyre 
került. 

Szó esett a szakosított te-
lepek hasznosításáról is. Az 
itt tapasztalható fejlődés 
szerényebb, az elvárható 
eredményeknek a la t ta ma-
rad. Egyre sürgetőbb köve-
telmény e telepek adottsá-
gainak maradékta lan ki-
használása, hiszen a későbbi 
években az állattenyésztés 
korszerű bázisaira a mosta-
ninál is nagyobb szükség 
lesz. Az adottságok teljes ki-
használásán a hús-, illetve 
tej termelő gazdaságokra osz-
tást is ér tenünk kell. 

Azért is sürgős e telepek 
körüli problémák mielőbbi 
megoldása, mert a mezőgaz-
dasági kisüzemekben, a ház-
táj i gazdaságokban az ál-
lat tartás korábban tapasztal-
ható erőteljes fellendülése 
megtorpant, a szarvasmar-
hák száma a vártnál job-
ban csökkent. Ez a körül-
mény több tényező közös 
eredője: a hízómarhák átvé-
telének elhúzódása, a prog-
resszív adózás, a t akarmá-
nyozási gondok, az urbanizá-
ciós folyamat, és az állat-

tartók öregedése mind ho»» 
zájárul . 

Az adózási rendszer felül-
vizsgálása, illetve félreérthe-
tetlen értelmezése, visszatar-
tó erejének megszüntetése 
több hozzászólásnak is témá-
ja volt. A felvásárlás körüli 
kényszerű gondok enyhítésé-
nek módjá t keresi az ál lat-
forgalmi és húsiDari vállalat 
— hallottuk az illetékes nyi-
latkozatát . A te j átvételénél 
korábban tapasztalt gondok 
megszűntek, a te j ipar fél év 
alat t 3 millió literrel többet 
vett át, mint az előző év 
azonos időszakában, ö r v e n -
detesen bővül a te j fogyasz-
tóinak a köre is; Szentesen 
épül az ország legkorsze-
rűbbnek ígérkező tejporgyá-
ra — jogos tehát az igény, 
hogy a tej termelés a célsze-
rű szakosítás ellenére se 
csökkenjen a következő év-
ben sem. 

Az operatív bizottság szá-
mos olyan problémát vitatott 
meg, amelyeket a kedvező 
tendenciák erősítése érdeké-
ben meg kell oldani, állás-
foglalásaival az eddigi ered-
ménvek tar tását és a továb-
bi előrelépést segíti. , 

Híradás-

technikai 

ankét 
A Híradástechnikai Tu-

dományos Egyesület és a 
Videoton gyár országos hír-
adástechnikai ankétot ren-
dezett szerdán Székesfehér-
váron. A konferencián 250 
szakember az iparág tech-
nológiai fejlesztésének idő-
szerű kérdéseiről tanácsko-
zott. 


